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یان ملی دانش«  باید »جر
در کشور ایجاد شود

مراسم اختتامیه دهمین همایش مهندسی و فیزیک پلاسمای ایران 

عصر دیروز با حضور دکتر محمدمهدی طهرانچی، رئیس دانشگاه 

آزاد اسلامی و جمعی از اساتید و دانشجویان فیزیک پلاسمای 

دانشگاه های برتر کشور در واحد علوم وتحقیقات برگزار شد. 

دکتر طهرانچی در این مراسم با ابراز خرسندی از پیشرفت ایران در 

حوزه فیزیک پلاسما، گفت: »بحمدالله جمهوری اسلامی ایران پس 

از دو دهه، رستاخیز علمی در فیزیک پلاسما را پشت سر گذاشته 

و افراد صاحب سبک بسیاری در این حوزه داریم که به حضورشان 

افتخار می کنیم. واقعیت این است که هیچ کشوری نمی تواند 

استقلال خود را حفظ کند مگر اینکه در حوزه علم به »مرجعیت« 

برسد. »مرجعیت علمی« با رستاخیز علمی آغاز می شود و پس از 

»انقلاب علمی« و »تولید فکر و نظریه« حاصل می شود.« رئیس 

دانشگاه آزاد اسلامی ادامه داد: »تا پیش از سال ۷۶ افراد دست 

به قلم در حوزه فیزیک و تعداد مقالات حوزه علم ما بسیار کم بود، 

اما از همان زمان رستاخیز علمی در ایران به وجود آمد و اکنون در 

جهان به مقالات علمی ایران توجه و استناد می شود و بسیاری از 

دانشجویان خارجی افتخار می کنند که با اساتید ایرانی در تعامل 

باشند.« وی با بیان اینکه برای رسیدن به مرجعیت علمی نباید رفتار 

عجولانه داشت، خاطرنشان کرد: »غرب طی ۳۰۰ سال این مسیر را 

طی کرده و ما امروز در دهه دوم مسیر مرجعیت علمی و در مرحله 

رستاخیز علمی هستیم که به تازگی به شبکه سازی رسیده ایم. گام 

بعدی این راه، انقلاب علمی و صاحب سبک شدن است. باید به 

جایی برسیم که ایده، بحث های علمی، متد و نگاه نو در علم متعلق 

به خودمان باشد تا به تولید فکر و نظریه برسیم. تا زمانی که حوزه 

دانش به فکر و نظریه نرسد مسیر قوام یافته مرجعیت علمی شکل 

نخواهد گرفت.« دکتر طهرانچی مقاله گری بیش از حد و کارکردن 

برای مقاله را تله مرگ رستاخیز علمی دانست و گفت: »سرآمدان 

دنیای علم هیچ گاه برای مقاله کار نکرده اند، البته کار علمی فاخر 

باید نشر یابد اما تله مرگ در مسیر مرجعیت علمی، روی آوردن به 

مقالات سطحی و کوتاه برای اقناع کاذب است. واقعیت این است 

که روی آوردن به صورت گرایی علمی به جای اغنای علمی خطری 

است که ما را پس از دو دهه حرکت علمی تهدید می کند.« رئیس 

دانشگاه آزاد با تاکید بر لزوم اطمینان و اعتماد به اساتید گفت: 

»باید به اساتید صاحبان سبک خودمان ایمان بیاوریم، برای 

رسیدن به تولید فکر و نظریه به داشته هایمان اتکا داشته باشیم و 

از صورت گرایی بپرهیزیم.« 

دکتر طهرانچی با اشاره به اهمیت ایجاد »جریان ملی دانش« در 

کشور، اظهار کرد: »پیشرفت دانش ما مبتنی بر جریان جهانی 

دانش شکل گرفت و مستقیم به این جریان وصل شدیم اما اکنون 

باید جریان ملی دانش را ایجاد کنیم، مجلات و ژورنال های علمی 

ملی راه اندازی کرده و جریان نقد و بررسی توأمانی نسبت به جریان 

ملی دانش به ویژه در حوزه پلاسما داشته باشیم. اکنون در حوزه های 

دانشی جرم بحرانی داریم و  می توانیم جریان ملی دانش را شکل 

دهیم. این مسیری است که همه دنیا طی کرده است، اگر این اتفاق 

نیفتد به مرحله انقلاب علمی و تولید فکر و نظریه نخواهیم رسید.« 

رئیس دانشگاه آزاد با بیان اینکه برای تعمیق دانش، باید تفکر علمی 

به زبان مادری رونق گیرد، خاطرنشان کرد: »زبان مادری زبان تفکر 

است و باید به فارسی نویسی مقالات و دستاورهای علمی توجه کرده 

و مجله فاخر فارسی در حوزه پلاسما داشته باشیم تا جریان ملی 

دانش تفکر و نظریه پردازی شکل گیرد. برای نشر جهانی دانش هم 

می توان این مقالات را از زبان فارسی به دیگر زبان ها ترجمه کرد.« 

دکتر طهرانچی در پایان گفت: »با توجه به توانمندی  و ظرفیت هایی 

که در حوزه پلاسما وجود دارد، این توانایی می تواند پایه گذار مکتب 

پلاسمای ایران باشد و اندیشه علمی را در کشور تعمیق بخشد.« 

در ادامه این مراسم با حضور دکتر طهرانچی و جمشید صباغ زاده 

قائم مقام ریاست دانشگاه آزاد در واحد علوم وتحقیقات، از بابک 

شکری، فرشاد صحبت زاده، حمیدرضا قمی، صمد سبحانیان 

و محمود قرآن نویس به عنوان اساتید تاثیرگذار در حوزه پلاسما 

تجلیل شد.« 

گفتنی است دهمین همایش ملی »مهندسی و فیزیک پلاسما« 

با همکاری انجمن علوم و مهندسی پلاسمای ایران و قطب علمی 

پلاسما و کاربردهای آن، ۲۱ و ۲۲ تیرماه و با هدف گردهمایی 

متخصصان این حوزه، تبادل آخرین دستاوردها و یافته های علمی 

در زمینه پلاسما و کاربردهای آن و به کارگیری آن در حل چالش ها و 

پیشرفت کشور، به میزبانی دانشگاه آزاد واحد علوم وتحقیقات برگزار 

شد. از محورهای این همایش دوروزه می توان به »پلاسما و همجوشی 

هسته ای«، »امواج در پلاسما و ناپایداری ها«، »روش های عددی 

و شبیه سازی پلاسما«، »کاربرد پلاسما در مخابرات و صنایع هوا 

فضا«، »پلاسماهای کم فشار در فرکانس های مختلف«، »پلاسماهای 

غباری، توکامک و پلاسمای کانونی«، »پلاسماهای فشار اتمسفری 

و پلاسما در مایعات«، »پلاسماهای اختر فیزیکی و سایر پلاسماهای 

طبیعی«، »کاربرد فناوری پلاسما در پردازش مواد، سطوح و صنایع 

پتروشیمی«، »کاربرد فناوری پلاسما در پزشکی، نانوفناوری، صنایع 

غذایی و کشاورزی« و »برهمکنش لیزر و پلاسما، شتاب دهی 

ذرات، لیزرالکترون آزاد، باریکه های یونی و چشمه های ذرات 

باردار« اشاره کرد. 

دستگیری عوامل باند جعل مدارک دانشگاهی
براســـاس اعلام روابط عمومی دانشـــگاه آزاد در پی ثبت شکایت 

این دانشگاه در مرجع قضایی و با پیگیری های مرکز امور حقوقی 

دانشـــگاه آزاد و تلاش پلیس فتا، باند جعل مدارک دانشـــگاهی 

شناســـایی و اقدامات لازم جهت دســـتگیری عوامل، مباشران و 

معاونـــان در جرم جعل مدارک مذکور انجـــام گرفت که توفیقات 

چشمگیری در خصوص شناســـایی و دستگیری عوامل این باند 

حاصل شد.

 لازم بـــه ذکر اســـت باند موردنظر با تبلیغات گســـترده در فضای 

مجازی و در پیام رســـان های خارجی و بهره گیری از ساده لوحی 

برخی ســـلبریتی ها و اشخاص مشهور در تبلیغ اقدامات مجرمانه 

خود، برخی از افراد را به طمع اخذ مدرک تحصیلی فریفته و مبالغ 

هنگفتی از ایشان کلاهبرداری کرده بود.

 در همین خصوص بسیاری از اشخاصی که دانسته یا ندانسته با 

باند مذکور همکاری  یا برای ایشان تبلیغ کرده بودند شناسایی و با 

اقدامات تخصصی پلیس فتا بسیاری از عوامل این باند شناسایی 

و دستگیر شـــده اند و تلاش برای شناسایی سایر عوامل این باند 

همچنان ادامه دارد که ان شاءالله به زودی با مجازات قاطع قانونی 

ایشـــان، این پرونده به سرانجام رسیده و باند مذکور به طور کامل 

متلاشی خواهد شد.

جلسات بررسی پیش بینی بودجه دانشگاه آزاد واحدهای 
استان تهران برگزار شد

 ۱4۰۲-۱4۰۳ جلسات ارائه و بررسی پیش بینی بودجه سال 

واحدهای استان تهران صبح دیروز به ریاست دکتر محمدمهدی 

طهرانچی رئیس دانشگاه آزاد اسلامی برگزار شد. 

دکتر طهرانچی در ابتدای این جلسه، ضمن تبریک روز مباهله پیامبر 

مکرم اسلام)ص( گفت: »مباهله که سند عظمت اهل بیت)ع( است، 

برای ما شیعیان قابل اتکاست و خداوند را شاکریم که اهل ولایتیم 

و اهل بیت علیهم السلام را به عنوان چراغ هدایت انتخاب کرده ایم. 

ان شاءالله در تمامی مراحل زندگی متوسل به رسول اکرم)ص(

و اهل بیت)ع( باشیم.« وی در ادامه به برگزاری جلسات بررسی 

بودجه استان های دانشگاه آزاد طی هفته جاری اشاره کرد و افزود: 

»بودجه تجلی و جلوه گری زمینه برنامه هاست و این بودجه است 

که نشان می دهد برنامه های واحدها به درستی پیش رفته و بودجه 

پیش بینی شده آن تحقق یافته است.« 

دکتر طهرانچی با اشاره به اهمیت پیش بینی بودجه سالیانه واحدها، 

تاکید کرد: »دانشگاه آزاد استان ها باید سند تحول و تعالی دانشگاه 

و سند آمایش را به عنوان شاخص در بودجه خود لحاظ کنند و 

بودجه استان ها باید کاملا در راستای تحقق این دو سند باشد.« 

رئیس دانشگاه آزاد تاکید کرد: »نسبت درآمدهای غیرشهریه ای به 

درآمدهای شهریه ای و اجرای طرح پویش اشتغال دانشجویان، دو 

مساله مورد تاکید ما در بودجه سال مالی آینده است.« 

توحید پوررستم رئیس دانشگاه آزاد واحد تهران مرکزی، سیدعظیم 

حسینی رئیس دانشگاه آزاد واحد تهران جنوب و عباس گوهری 

سرپرست دانشگاه آزاد واحد تهران شمال به ارائه گزارش هایی 

درخصوص عملکرد بودجه سال گذشته و برنامه های بودجه استانی 

برای سال ۱4۰۳-۱4۰۲ دانشگاه آزاد پرداختند. این جلسات با 

حضور داریوش جاوید معاون توسعه و مدیریت منابع دانشگاه آزاد، 

حسین جوادی خزانه دار دانشگاه آزاد، محسن امینی مدیرکل دفتر 

برنامه وبودجه دانشگاه آزاد و برخی مدیران کل سازمان مرکزی برگزار 

شد. جلسات پیش بینی بودجه دانشگاه آزاد استان ها از روز شنبه 

۱۷ تیرماه آغاز شده و تا عصر روز سه شنبه ۲۷ تیرماه در دو نوبت 

صبح و عصر ادامه دارد. لازم به ذکر است طی هفته جاری پیش نویس 

بودجه دانشگاه آزاد استان های لرستان، چهارمحال وبختیاری، 

البرز، اصفهان و نجف آباد، یزد، گیلان، هرمزگان، کرمان، خراسان 

رضوی، آذربایجان غربی، اردبیل، زنجان، گلستان، بوشهر، همدان، 

ایلام، سیستان وبلوچستان و خراسان جنوبی مورد بحث و بررسی 

قرار گرفت. 

 چه خبر از دانشگاه

گفت وگوهای چالشی با الگوی کرسی های آزاداندیشی راهگشاست، مسیری که در دانشگاه آزاد شروع شده است

راه دانشگاه  در سال انتخابات

سومین دوره رویداد ملی کرسی های آزاداندیشی 

دانشگاه آزاد در واحد تهران – مرکزی درحال 

برگزاری است و روز گذشته مرحله نهایی دو بخش 

از این رویداد با حضور تیم های مربوط برگزار 

شد. این واحد دانشگاهی امروز میزبان دیگر 

تیم های شرکت کننده بود تا پرونده این دوره از 

رویداد عصر امروز با برگزاری مراسم اختتامیه و 

معرفی برگزیده ها در بخش ها و موضوعات مختلف 

بسته شود. سعید وحیدی مهر، مدیر کل فرهنگی 

دانشگاه آزاد اسلامی در گفت وگو با »فرهیختگان« 

از تغییرات این رویداد برای سال آینده گفت. 

وحیدی مهر درباره روند این دوره از مسابقات 

بین تیم های شرکت کننده گفت: »تصور می کنم 

تحولی  شاهد   ۳ آزاداندیشی  کرسی های  در 

بوده ایم، اما این تحول باید عمیق تر از این در 

دوره چهارم دنبال شود. در این دوره به جای ارائه 

مطالب بر مبنای گذاره های قبلی، ما کلیدواژه 

ارائه دادیم و از این طریق، دانشجویان برای 

مباحث مختلف گزاره نوشتند، یعنی ما 4 محور 

فرهنگی، اجتماعی، سیاسی و اقتصادی تعریف 

کردیم و برای تمام آنها 9 کلیدواژه ارائه دادیم و 

دانشجویان برای هرکدام از آنها ۳ گزاره نوشتند 

و درنهایت از بین آنها انتخاب کردیم. به عبارت 

بهتر، دیگر دانشجویی نمی تواند بگوید که این 

دوره الزامی و اجباری وجود داشت و آنها مجبور 

بودند از یک گزاره دفاع کنند و منتقد و موافق 

باشند؛ چراکه این طور نبوده و خودشان ۳ گزاره 

نوشته بودند و این مهم در روند برنامه یک تغییر 

جدی ایجاد کرد.« 

او افزود: »تب وتاب دانشجویان شرکت کننده 

امسال بیشتر از سال قبل بود و حرارت دفاع 

از گزاره ها هم بیشتر بود؛ چراکه دانشجویان 

خودشان این گزاره ها را ارائه کرده بودند و ما 

قرعه ای انجام ندادیم که بگوییم براساس قرعه 

صورت گرفته یک تیم موافق و تیم دیگر مخالف 

موضوع صحبت کنند و گزاره ها در روند مسابقه 

تحولی ایجاد کردند که امیدواریم ادامه دار باشد.« 

مدیر کل فرهنگی دانشگاه آزاد به استفاده از چراغ 

سبز و چراغ قرمز در این دوره از مسابقه برای انجام 

داوری ها اشاره و تصریح کرد: »ادوار قبلی ما ۳ 

داور داشتیم اما این دوره تعدادشان به ۵ داور 

رسید. طبیعتا تغییرات و تحولات در بخش های 

مختلف مسابقه کلید خورده و ما از یکی، دو هفته 

پیش هسته ای را ایجاد کردیم که درحال بررسی 

دستورالعمل های سه گانه  بندهای  تک به تک 

بخش استانی، مجازی کشوری و کشوری است 

و به احتمال قوی در آینده تغییراتی را خواهیم 

داشت تا کیفیت بخشی بیش از این شود. هدف 

این است به این سمت برویم که این کرسی ها 

ع،  یک فناوری فرهنگی باشد و در زمان شرو

داوری، روند برگزاری، استفاده از کلیدواژه ها، 

محل های برگزاری و... تغییر خواهیم داشت تا 

کم کم صحبت مقام معظم رهبری که فرمودند این 

سنت حسنه باید ادامه داشته باشد، تعبیر و این 

سنت حسنه در دانشگاه آزاد و همه دانشگاه های 

کشور جاری شود.« 

بیشتر  رکت  مشا ی  برا مه  برنا به  ی مهر  وحید

دانشجویان اشاره کرد و ادامه داد: »این دوره 

برخلاف دوره های قبلی در زمانی فرآیند ثبت نام ها 

شروع شد که شاهد اعتراضاتی هم بودیم و این 

ثبت نام ها پیام رسایی به همه بود که دانشجو و 

قشر فرهیخته به جای اینکه حرفش را در کف 

میدان و خیابان بگوید، در کرسی های آزاداندیشی 

بیان می کند. ثبت نام نزدیک به ۶ هزار تیم جزء 

افتخارات دانشگاه آزاد است که این مهم هم در 

پیش بینی مقام معظم رهبری بود که فرمودند این 

سنت حسنه باید ادامه یابد؛ درحقیقت ایشان یک 

افقی را دیده بودند و ما نیز بیشتر به کیفیت بخشی 

اهمیت می دادیم.« 

او اظهار داشت: »قطعا از دل کثرت کیفیت هم 

بیرون می آید و نمی توان گفت که در آینده تعداد 

دانشجویان شرکت کننده بیشتر یا کمتر می شود، 

البته برنامه هایی برای افزایش مشارکت خواهیم 

داشت و تلاش می کنیم این مساله در کلاس ها راه 

پیدا کند و به دل دانشگاه برود، تا جایی که این 

روند درطول هفته های متمادی برگزار شود و در 

عمل تبدیل به یک گفتمان در دانشگاه آزاد شود.« 

   گفت وگو
مدیر کل فرهنگی دانشگاه آزاد: 

ویداد چهارم  کرسی ها با تغییرات جدیدی  ر
همراه خواهد بود

نگاه آماتور سِند برنامه هفتم 
به آموزش های مهارتی

 گزارش »فرهیختگان« از سهم آموزش های مهارتی در لایحه برنامه هفتم توسعه
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زهرا رمضانی
خبرنگار گروه دانشگاه 

یان ملی دانش    باید  جر
در کشور ایجاد شود

 دکتر محمدمهدی طهرانچی 
در اختتامیه دهمین همایش مهندسی و فیزیک پلاسمای ایران:

با پیگیری های مرکز امور حقوقی دانشگاه آزاد صورت گرفت

 دستگیری عوامل 
باند جعل مدارک دانشگاهی

مدیر کل فرهنگی دانشگاه آزاد: 

ویداد چهارم  کرسی ها   ر
 با تغییرات جدیدی 

همراه خواهد بود

 در اینفوگرافیک  »فرهیختگان« بخوانید

ویداد آزاداندیشی   ۳ر
 دانشگاه آزاد 

وایت آمار به ر


